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نمایشگاه »س��یبل س��رخ« با آثار هنرمندان 
عرصه تجسمی کشور، برای حمایت از مردم غزه، 
عراق و سوریه روز جمعه 14 شهریور ساعت 16 
در نگارخانه صلح موزه و مرکز اسناد ملی جمعیت 
هلال احمر افتتاح می ش��ود. در این نمایش��گاه 
40 اثر از حس��ین طادی، امین تیم��ار، مهدیه 
ابوالحس��ن، مهدی دندی، محمد رضا عباسی و 
فرهاد علی اکبری گاوزن که از هنرمندان مطرح 
کش��ورمان هس��تند، در معرض دید عموم قرار 

می گیرد. 

حسن فتحی کارگردان سینما و تلویزیون ایران 
قصد دارد تا سریال تازه خود را با نام موقت »روزی 
روزگاری عاشقی« را در پاییز برای شبکه نمایش 

خانگی کلید بزند و بسازد. 

گ��روه موس��یقی »کول��ی« پنجش��نبه 13 
ش��هریورماه قطعات��ی از موس��یقی فلامنک��و 
هنرمندان مطرح دنیای موسیقی را در تالار ایوان 

شمس اجرا می کند. 

مجموعه مس��تند »صداهای مخالف« جمعه 
14 ش��هریور از شبکه مستند س��یما با موضوع 
نژادپرس��تی در س��ینمای  هالی��وود روی آنتن 

می رود. 

فیلم »مردان خوب« با بازی راس��ل کرو و رایان 
گاسلینگ تابستان 2016 اکران می شود. 

»کس��ی پنگوئن گم نکرده؟«، نوش��ته اولیور 
جفرز برنده جایزه»بوک تراست« شده؛ جایزه ای 
که به بهترین کتاب های خردسال داده می شود. 
این داس��تان را نس��رین وکیلی با زبانی ساده و 

کودکانه به فارسی برگردانده است. 

»س��ه کتاب« عنوان مجموعه ای از سه کتاب 
احمد محمود، نویسنده مش��هور ایرانی، است 
که پس از س��ال ها قرار اس��ت دوباره منتش��ر 
شوند. »س��ه کتاب« مجموعه ای مشتمل بر سه 
مجموعه داس��تان با نام های »مول«، »دریا هنوز 
آرام است« و »بیهودگی« اس��ت که برای انتشار 
از سوی انتش��ارات معین به وزارت ارشاد رفته 

است. 

فیلم »شهرموش ها2« با فروش 120 میلیونی 
در روزِ بلیت نیم بها سینماها، مجموع فروش اش 

در تهران به 700 میلیون تومان رسید. 

زن��دان مح��ل فیلمب��رداری فیل��م معروف 
»رس��تگاری در شائوش��نک« ب��ه ی��ک جاذبه 

گردشگری تبدیل شده است. 

دو کتاب چاپ نش��ده از ابراهیم یونس��ی باقی 
مانده که هر دو در انتظار انتشارند.

تابلوسنگ چهره رضا ناجی در میان چهره دیگر 
بزرگان و تاریخ سازان این خطه در بوستان مفاخر 
آذربایجان نصب شده و آماده بازدید علاقمندان 

است. 

موزه »ع��زت الله انتظام��ی« همزمان ب��ا آغاز 
پانزدهمی��ن جش��نواره بین الملل��ی نمای��ش 
عروسکی به صورت رسمی افتتاح و میزبان این 

دوره از جشنواره خواهد بود. 

کاخ گلس��تان در زم��ان برگزاری جش��نواره 
نمایش عروس��کی، میزبان گروه های نمایش��ی 

ایرانی و بخش بین الملل خواهد بود.

گروه موس��یقی »رومی« مراح��ل تولید آلبوم 
تصویری خود را برای انتش��ار در زمستان امسال 

و با حال و هوایی متفاوت آغاز کرد. 

امیرمهدی ژوله نیمی از فیلمنامه »بر باد رفته« 
عطاران را نوش��ته و به زودی دو کتاب روانه بازار 

خواهد کرد. 

بنیس��یو دل تورو در حالي از فس��تیوال سن 
سباس��تین جایزه مي گیرد که جدیدترین فیلم 
این برنده جایزه اس��کار، بخش انتخاب رس��می 

فستیوال را به پایان خواهد رساند. 

دوران عاشقی به کارگردانی علیرضا رییسیان 
با حضور لیلا حاتمی، ش��هاب حس��ینی، فرهاد 
اصلانی، بیتا فرهی و پرویز پورحس��ینی ساخته 

شده است. 

قباد ش��یوا، امیر اس��می و علی اصغر دش��تی 
به عنوان داوران بخش پوستر سومین جشنواره 

تئاتر شهر معرفی شدند. 

کمپان��ی واینس��تین حق��وق پخ��ش فیلم 
تلویزیونی داس��تین هافمن و جودی دنچ را برای 
آمریکا خریداری کرده و آن را به زودی به نمایش 

درمی آورد. 

اخبار كوتاهخبر روز
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وزیرارشادبهسوالاتجهتدار
پاسخداد

علی جنت��ی، وزی��ر فرهن��گ و ارش��اد در حالی 
سه شنبه ش��ب، 11ش��هریورماه در گفت وگوی ویژه 
خبری شبکه دو حاضر شد که این گفت وگو مورد نقد 
بسیاری از اهالی رسانه  قرار گرفت. متاسفانه مجری زن 
این برنامه حدیثه السادات چاووشی، اطلاعات کمی در 
حوزه فرهنگ و هنر داشت و بیشتر انتقاداتی که نسبت 
به این برنامه در رسانه ها منتش��ر شد، درباره سوالات 

جهت دار و دیکته شده این مجری از وزیر ارشاد بود. 
به گزارش ایس��نا، علی جنتی، وزیر ارش��اد مورد 
پرسش��ی قرار گرفت مبنی بر این که در حوزه تئاتر 
موضوعات ارزش��ی مطرح نمی ش��ود و او پاسخ داد: 
»در حوزه تئاتر فکر می کنم اصولا مشکلات بسیاری 
وجود دارد ، به عنوان مثال کارهایی که در حال حاضر 
اهالی تئاتر عرضه می کنند،  ارزش مادیشان را هنوز 
به خوبی پیدا نکرده اند.  بسیاری از اهالی تئاتر کارهای 
بس��یار خوبی در گذشته عرضه کردند و طلب هایی 
را مطالبه دارند که حتما باید به آنها پرداخته شود و 
دولت به آنها بدهکار اس��ت.« او ادامه داد: »توجه ای 
که اصولا باید به حوزه تئاتر می شد، صورت نگرفته 
اس��ت. در نتیجه اعتب��اری که در طول  س��ال برای 
بخش هنرهای نمایش��ی و تئاتر ما گذاشته اند بین 
15-17 میلیارد تومان اس��ت ک��ه این مبلغ هزینه 
ساخت یک فیلم سینمایی هم نمی ش��ود. اولا این 
اعتباری که برای این بخ��ش در نظر گرفته اند، کم 
اس��ت. بعد هم از نظر محتوا باید توجه ش��ود و این 
توجه در چند ماه گذشته شده است.« جنتی افزود: 
»طبیعتا در هر حوزه ای که وارد ش��ویم، یکس��ری 
اشکالات وجود دارد، مهم آن است که ما درصدد رفع 
اشکالات باشیم، نه آن که بگوییم اصلا چنین چیزی 
وجود ندارد و بعد همان ط��ور پیش برویم. به عنوان 
مثال در  س��ال 92 ، 66 هزار عنوان کتاب چاپ شده 
اس��ت که بیش از نیمی از آنها چاپ اولشان است و 
بقیه آنها تجدید چاپن��د.« او تصریح کرد: »اگر بیش 
از 33 هزار کتاب چاپ می ش��ود ، ممکن است 2 الی 
3 مورد کتاب هم در بازار عرضه ش��ود که از دس��ت 

کسانی که آن را بررسی کرده اند، در رفته باشد.«
آنچه در سینماست پایین تر از انتظارات ماست

او در پاس��خ به این که قرار ب��وده انقلابی در حوزه 
سینما در وزارت ارشاد اتفاق بیفتد، اما آیا وضع حال 
حاضر در سینما قابل قبول است؟ گفت: »سینمای 
ما هم در داخل کش��ور از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است و هم در سطح جهانی یک سینمای شناخته 
شده و قابل قبول است که توانسته در جشنواره های 
بزرگ بین المللی شرکت کند و جوایز خوبی هم در 
صحنه های بین المللی به دس��ت بیاورد. به  هر حال 
سینمای جمهوری اسلامی از نظر کار فنی و حرفه ای 
سینمایی است، قابل دفاع. آن چه می ماند محتوای 
سینما و فیلم هاس��ت.« وزیر ارشاد با اشاره به این که 
آن چه در سینماس��ت پایین تر از انتظارات ماست، 
توضیح داد: »ب��ه هر حال در طول این دو، س��ه دهه 
گذشته س��ینما، یک رش��د تکاملی در طول زمان 
داش��ته ایم. همان طور که در بسیاری از سریال های 
تلویزیونی هم ش��اهد هستیم بیش��تر به مباحث 
اجتماعی پرداخته می شود، در س��ینما هم در این 
حوزه تلاش می شود اما آنچه انتظار ما در سینماست 
این اس��ت که بتواند ارزش های دینی و ملی ما را در 
سطح داخلی کش��ور تفهیم کند و هم آنچه در دنیا 
عرضه می کنی��م، بتواند قابل قبول و فاخر باش��د تا 

بتواند برای سایر ملت ها هم الهام بخش باشد.«
عدالت فرهنگی 

جنت��ی درب��اره تمرکززدایی ک��ه در برنامه های 
کاری اش مطرح کرده بوده و امکان نمایش فیلم های 
فاخ��ر در دورافتاده ترین نقاط کش��ور توضیح داد: 
» بحثی که م��ن از ابتدا مطرح ک��ردم، بحث عدالت 
فرهنگی بود تا شرایطی فراهم کنیم که همه مردم 
به امکانات نسبتا برابری از فضاهای فرهنگی دست 
پیدا کنند و همچنین هنرمندان و اصحاب فرهنگ و 
هنر نیز در هر گوشه ایران هستند بتوانند از امکانات 
نسبتا برابر استفاده و بهره گیری کنند. در گذشته به 
دلیل همین عدم تمرکز مشکلات بسیاری داشتیم و 
هنوز هم این امکان وجود دارد و بیشتر این امکانات 
در حوزه های مختلف در مرکز پایتخت وجود دارد. 
مثلا اگر نمایشگاه کتاب اس��ت عمده اعتبارات آن 
در تهران هزینه می ش��ود. در حوزه ه��ای دیگر نیز 
کنس��رت های بزرگ موس��یقی در ته��ران برگزار 
می شود، تئاترهایی که روی صحنه می روند عمدتا 
در تهران هستند. این اعتباراتی که در اختیار وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی است به نوعی درحال توزیع 

در شهرستان هاست.«
رونق اقتصاد فرهنگ و هنر

وزیر ارشاد، با اشاره به این که  رونق اقتصاد فرهنگ 
و هنر، بحث دیگری اس��ت که من از ابتدا آن را دنبال 
می کردم، توضیح داد: »م��ا در معاونت هنری، حوزه 
هنرهای نمایشی، تئاتر، موسیقی، هنرهای تجسمی 
داریم. در حوزه هنرهای تجس��می فکر می کنم یک 
حرکت شتابانی آغاز شده به خصوص در سیاست هایی 
که دنبال می کردیم، اقتصاد فرهنگ و هنر است، یعنی 
ما به س��متی پیش برویم که هنرمندان ما و اصحاب 
فرهنگ و هنر ضمن آن که هنرشان را عرضه می کنند، 
این هنر بتواند ارزش  مادی پیدا کند که افراد دیگری 
هم تشویق و وارد این عرصه شوند. اگر کنسرت های 
موسیقی یا هنرهای تجس��می ما سوددهی نداشته 
باشند، کسی در این حوزه فعالیت نمی کند اما امروز 
ش��اهد آن هس��تیم که نگارگری، مجسمه سازی و 
کارهایی که عرضه می ش��ود و آن دس��ته از کارهای 
فاخر، یکجا از نظر مادی ارزشمند شده اند.« او در ادامه 
افزود: »آثار خوشنویسی، نگارگری، تجسمی در خارج 
از کش��ور ارزش پیدا کرده اند و در برخی از حراج های 
سالانه ای که حتی در ایران گذاشته می شوند،  این آثار 
نیز خریداری می شوند و این هنرمندان ما را تشویق 
کرده که در این عرصه وارد شوند و انگیزه پیدا کنند تا 

کار فاخر عرضه کنند.«

دریچه
خبر

اتفاق
قصههادرایراناکرانخواهدشد

پاسخ محمدعلی طالبی به مرضیه برومند: 
کنسرتيباهدفحمایتازصلحتمامحرفهایبرومندکذبمحضاست

نشست خبری شانزدهمین جشن سینمای ایران با 
حضور محمد بزرگ نیا دبیر جشن و مازیار میری دبیر 
اجرایی جشن شانزدهم در محل خانه سینما برگزار 
شد. در ابتدای این مراسم محمد بزرگ نیا دبیر جشن 
س��ینمای ایران با ابراز خرس��ندی از این که برگزاری 
شانزدهمین جشن خانه سینما با صرفه جویی مالی 
همراه اس��ت، گفت: »طی روزهای آین��ده نامزدهای 
شانزدهمین جشن خانه س��ینما معرفی می شوند. 
همچنی��ن داوری نهایی مس��ابقه س��ینمای بلند از 
اوایل این هفته آغاز شده و اواخر هفته آینده به پایان 
می رسد.« او ادامه داد: »یکی از بخش های جشن های 

سینمای ایران تقدیر و تشکر 
از برخی س��ینماگران اس��ت 
که در ای��ن دوره از امین تارخ 
بازیگر سینما و تلویزیون، فرید 
مصطف��وی فیلمنامه نویس، 
حس��ین ملک��ی ع��کاس و 
گرافی��ک و مجید مس��چی 
به عن��وان مدی��ر س��ینمایی 
تقدی��ر می ش��ود.«  مازی��ار 
میری بی��ان کرد: امی��دوارم 
رئی��س  ایوب��ی  حج��ت الله 

سازمان س��ینمایی با مسئولان جش��ن خانه سینما 
همکاری کند تا ش��انزدهمین دوره این جشن دلیلی 
برای افتتاح صندوق بیمه بیکاری اهالی سینما شود. 
او با اشاره به این که از هفته آینده جشن های انیمیشن، 
فیلم کوتاه، فیلم مستند و بزرگداشت ها در خانه سینما 
برگزار می شوند، بیان داشت: »این جشن ها قرار است 
در محل خانه سینما شامل حیاط خانه، کافه گالری 
و سالن سیف الله داد برگزار ش��وند. امیدوارم بتوانیم 
این 4 جشن را در شأن اهالی س��ینمای ایران برگزار 
کنیم.« میری با اشاره به این که بسیاری از مردم کشور 
به جشن ش��انزدهم س��ینمای ایران دعوت هستند، 
توضیح داد: »جشن شانزدهم 
از نظر مخاطب گس��ترده تر از 
سال های قبل برگزار می شود 
اما با هزینه بسیار کمی همراه 
است. جشن ش��انزدهم قرار 
است در 6 ش��هر بزرگ کشور 
برگزار ش��ود و اگر براس��اس 
انجام ش��ده  برنامه ریزی های 
پیش برویم مردم و مخاطبان 
بس��یاری را در ای��ن جش��ن 

خواهیم داشت.«

برگزاریهمزمانجشنخانهسینمادر6شهربزرگ
فیل��م »آذر، ش��هدخت، پروی��ز و دیگ��ران« ب��ه 
کارگردانی به��روز افخمی در سلس��له برنامه های 
نمایش نقد و بررسی فیلم های ایرانی در فرهنگسرای 
اندیش��ه با حضور مرجان ش��یرمحمدی نویسنده، 
س��یدجمال س��اداتیان تهیه کننده و جواد طوسی 
منتق��د س��ینما در حالی ب��ه نمای��ش درآمد که 
سیدجمال س��اداتیان از حاش��یه بامزه این فیلم و 
مرجان شیرمحمدی درباره یکی از دلایل ازدواجش 

با افخمی صحبت کردند. 
بهروز افخمی با بیان این ک��ه وقتی به قصه  خوبی 
می رس��م خودم را فراموش می کنم و دوست دارم تا 

جان داس��تان را به خوبی در 
س��ینما تعریف کنم، گفت: 
»قصه گویی ب��رای من هدف 
نهایی است. من تمام تلاشم 
را ک��ردم ک��ه در ن��گارش 
فیلمنامه ب��ه روح داس��تان 
وفادار باشم، به محض این که 
خانم شیرمحمدی رمان را به 
اتمام رساند، شروع به نوشتن 
فیلمنامه ک��ردم. در ابتدا قرار 
بود خود خانم ش��یرمحمدی 

فیلم را بسازند که در مراحل بعدی منصرف شدند و 
من فیلم را کارگردانی ک��ردم.« او در ادامه تأکید کرد:  
»من مقابل این تصویر رایج هس��تم که فیلمس��از از 
داستان مهم تر است.  به عقیده من، داستان از فیلمساز 
مهم تر است.« مرجان شیرمحمدی نویسنده، در این 
نشست با اش��اره به تفاهم فکری و هنری بین خود و 
بهروز افخمی به عنوان یک زوج گفت:  »یکی از دلایل 
ازدواج ما با هم این بود که هر دو به طور غریبی شیفته 
داستان هستیم.« س��یدجمال ساداتیان تهیه کننده 
فیلم در این نشست با اشاره به سختی های فیلمسازی 
در ایران از اکران بی حاشیه این فیلم ابراز تعجب کرد و 
گفت:  »فیلم های من حداقل 
یک س��ال و حداکثر 5 س��ال 
توقیف می شوند اما خوشحالم 
که ای��ن فیلم بدون حاش��یه 
اکران ش��د.« او با اشاره به تنها 
حاشیه این فیلم بیان داشت: 
»البته ای��ن فیلم ه��م بدون 
حاش��یه نبود و من با شکایت 
شخصی به نام بهادر به دادگاه 
احضار شده ام، که چرا نام سگ 

فیلم،  بهادر است.«

چرانامسگفیلم»بهادر«است

س��خنان خانم برومند درباره من دروغ محض 
اس��ت و تاکنون روی صحبت من هرگز با ایش��ان 
نبوده؛ اگر گله گ��ذاری و احقاق حقی بوده متوجه 
خانم منیژه حکمت و آقای علی س��رتیپی بوده اما 
سخنان ایش��ان مرا مجبور کرد تا حقایقی را بازگو 
کنم.  گفت وگوی مرضیه برومند، کارگردان فیلم 
»ش��هر موش های 2« با روزنامه  »ش��رق« واکنش 

محمدعلی طالبی را در پی داشت. 
طالب��ی در گفت وگو ب��ا ایلنا، درب��اره تاریخچه 
ش��هر موش های یک ب��ه روایت مرضی��ه برومند 
روایت متفاوت دیگری دارد. او گفت: خانم برومند 
در گفت وگوی خ��ود گفته اند که هم��ه ابزار برای 
س��اخت ش��هر موش های یک مهیا ب��وده و من 
موقعی به تیم اضافه ش��دم که همه کارها ازجمله 
ساخت عروس��ک ها به پایان رس��یده بود. اما باید 
بگویم بسیاری از عروس��ک هایی که برای مدرسه 

پخ��ش   2 موش ه��ای 
شده از تلویزیون ساخته 
شده بود؛ هنگام ساخت 
نس��خه 35 میلیمت��ری 
فیلم تغییر ک��رد. او ادامه 
داد: خانم برومند و حتی 
بنیاد س��ینمایی فارابی 
در زمان س��اخت ش��هر 
موش های یک نگاه کاملا 
بسته تلویزیونی به این اثر 

داشتند و حتی به سه دوربین فکر می کردند. 
طالبی درخص��وص بخش��ی از مصاحبه اخیر 
برومند مبنی بر خواهش طالبی در اضافه ش��دن 
نامش به فهرس��ت تیتراژ فیلم نی��ز گفت: به هیچ 
وج��ه در کل زندگ��ی ام از هیچ ک��س خواهش��ی 
نکرده ام. رفتار خانم برومند از 30سال پیش تاکنون 
دیکتاتورمآبان��ه مانده اس��ت. من هرگز دوس��ت 
نداش��ته ام در مطبوعات مطرح کنم که 9 ماه کار 
کردن با ایشان چقدر برای ما سخت و طاقت فرسا 
بود. هنگامی که در ش��هر موش های یک با ایشان 
کار می کردیم سر صحنه فیلمبرداری، خانم برومند 
سیلی محکمی به گوش یکی از دوستان زدند که 
باعث ش��د همه گروه شگفت زده شوند اما به دلیل 
عشقی که ما به کار داشتیم تمام رفتار غیرحرفه ای 
ایشان را تحمل کردیم. طالبی گفت: اینگونه نیست 
که همه عروس��ک های شهر موش ها ساخته شده 
باش��د و من صرف��ا آن ها 
را جل��وی دوربی��ن برده 
باشم. بعداز فیلمبرداری 
10،15 حلق��ه فیلم که 
به صورت 35 میلیمتری 
ش��ده  فیلم��ب��رداری 
بود؛ م��ن به اتف��اق آقای 
حسن دوست؛ این حلقه ها 
را روی پ��رده دیدیم و ده 

حلقه را دور انداختیم.

رخش��ان بنی اعتم��اد که آخری��ن فیلمش 
»قصه ه��ا« در اولین حض��ور بین المللی خود در 
جش��نواره فیلم ونیز به نمایش درآم��د، درباره 
نشس��ت مطبوعاتی این فیلم گفت: »س��والات 
متنوعی در این جلس��ه پرس��یده شد و همین 
سوالات باعث شد مس��أله تحریم مطرح شود و 
من هم توضیح دادم ک��ه موضوع تحریم طبیعاً 
بیشترین تأثیرش را بر زندگی مردم ایران گذاشته 
اس��ت.« او در ادامه افزود: »سوالی که چندین بار 
در مصاحبه ها تکرار شد این بود که آیا این فیلم 
در ایران اکران خواهد ش��د؟ طبیعتاً پاس��خ من 
این بود که بله، این فیلم به زودی در ایران اکران 
خواهد شد و اگر غیر از این  بود، امکان نداشت آن 
را به جش��نواره های خارجی بفرستم، البته آنها 
منتظر جواب دیگری بودند! اما این حرف امروز 
من نیست. از زمان اولین فیلمم تا زمانی که فیلم 

بسازم همین نظر را خواهم داشت.«

روزبه نعمت اللهی کنسرتش را با شعار »انسان 
و زمین را رعایت کنیم« و با هدف حمایت از صلح 

و حفاظت از محیط زیست برگزار می کند.  
روزبه نعمت اللهی 18 ش��هریورماه در سالن 
میلاد نمایش��گاه بین المللی تهران ب��ه اجرای 
زنده خواهد پرداخ��ت و قطعات��ی از آلبوم ها و 
تک آهنگ هایش را اجرا خواهد کرد. این هنرمند 
از برگزاری این کنس��رت با ه��دف »حمایت از 

انسان و محیط زیست« خبر داد.  
نعمت الله��ي با اظهار تأس��ف از ب��روز جنگ 
و درگیری در نق��اط مختلف دنیا ک��ه علاوه بر 
صدم��ات جانی به انس��ان ها، موج��ب تخریب 
محیط زیس��ت هم می ش��ود، گفت: کنس��رت 
شهریورماه با ش��عار »انس��ان و زمین را رعایت 
کنیم« و با ه��دف »حمایت از صل��ح و حفاظت 
از محیط زیس��ت« برگزار خواهد ش��د تا شاید 

تلنگری برای همه ما باشد.  

 راوي حکایت »مرنجان دلم را که این مرغ وحشي/ز 
بامي که برخاست مشکل نشیند« بي کمترین مددي 
از سوي حامیان »موسیقي نواحي« در بستر بیماري 
است. حکایت بیماري امروز غلامعلي پورعطایي که 
قطعه »نوایي نوایي« او را بسیاري هنوز زیر لب زمزمه 
مي کنند، حکایت بس��یاري از بازماندگان و رفتگان 
موسیقي نواحي است؛ استاداني که اتفاقا  علاقه مندان 
زیادی در جهان آنها را به اعتبار پنجه هایي که عاشقانه 
روي کاس��ه دو تار، قیچ��ک یا تنب��ور و... مي رقصد 
خوب مي شناسند، ش��ناختي که از »مقام« استادي 
آنها براي خلق نواهاي تکرارناشدني ش��ان مي آمد، 
حالا اما رفته رفته از آن همه مقام و ش��ناخت چیزي 
نمانده است که سینه به سینه نقل شود و در جهان 
به عنوان فرهنگ باشکوه اقوام مان قد علم کند. سخن 
از مردان و استاداني است که بي کمترین حمایت از 
س��وي دولت، بدون آنکه بیمه یا حتي دس��تمزدي 
از کپي رایت هنرش��ان داشته باش��ند، از ساده ترین 
حقوق معن��وي هنرمندي محرومند و در س��کوت 
خانه هاي کوچکشان روزگار سختي را مي گذرانند. 
کنار گذاشتن آنها، کنار گذاشتن پنجه هایي بود که 
شاید دیگر هیچ وقت همچون آنها عاشق ساز نشوند. 
انتظار می رود مس��ئولان قبل از آنکه بیش از این دیر 
شود سراغی از احوالات این هنرمندان گمنام بگیرند. 
در این نوشته سعي شده است، به بهانه روزگار سخت 
تعدادي از هنرمندان موسیقي نواحي نگاهی به این 

اتفاق   بیندازیم. 
در چند  سال اخیربس��یاري از هنرمندان شاخص 
موسیقی نواحی با وضعیت ناراحت کننده اي از زندگي 
رخت بربستند یا با فقر و بیماري در گمنامي روزگار 
مي گذرانند. هنرمنداني که شاید اگر شهرت رسانه اي 
نامشان همچون بس��یاري دیگر از بزرگان موسیقي 
بود، تا این حد در حق ش��ان جفا نمي شد. استاداني 
که در کنار ارزش��ي که نواي آنها بر بالا بردن هویت 
ملي ایرانیان ایجاد کرد ناش��ناس ماندند و به میزان 
ناشناسي ش��ان در محاق بي خبري به س��رمي برند. 
درحالی ک��ه اگر امکان و موقعیتي ب��راي آنها فراهم 
مي ش��د که نس��ل جدید هنر آنها را بشناسند و به 
سمت سبک موسیقي آنها گرایش پیدا کنند، هم هنر 
نوازندگي منحصر بفردشان را به نسل جدید انتقال 
مي دادند و هم سود حاصل از تدریس براي زندگي پر 
زخم آنها درماني مي شد. از طرفي دیگر اگر آثار این 

هنرمندان با ش��یوه اصولي متداول براي انتشار یک 
قطعه موسیقیایي منتشر مي شد و نام خالق اثر روي 
جلد آن ذکر مي شد، این، موقعیتي را براي آنان فراهم 
مي کرد که بتوانند از حقوق معنوي انتش��ار اثرشان 

برخوردار شوند. 
داریوش پیرنیاکان از بنیان گذاران »خانه موسیقي 
ای��ران« در گفت وگ��و ب��ا »ش��هروند« در پاس��خ به 
گلایه هایي که از سوي هنرمندان یا بستگان موسیقي 
نواحي به خانه موسیقي به ایشان ابلاغ کردیم، پاسخ 
داد: »ما ک��ه خودمان از بیماري یا فقر این هنرمندان 

با خبر نمي ش��ویم تا آنها به ما خبر ندهند، آنها باید 
خودشان خانه موسیقي را در جریان قرار دهند در آن 
زمان اگر ما پیگیر وضعیت درماني و معیشتي شان 
نش��دیم آن وقت گله کنن��د.« پیرنی��اکان پیگیري 
خانه موس��یقي را براي سروسامان دادن به وضعیت 
درماني و معیش��تي این هنرمن��دان این گونه بیان 
کرد: »خانه موس��یقي که خودش ت��وان و امکانات 
مالي ندارد، ما فقط مي توانیم به مقامات مسئول در 
موسسه پیشکسوتان این مشکلات را ارجاع دهیم و 
براي آنها نامه بنویسیم و آنها را از وضعیت نابسامان 

این هنرمن��دان با خبرکنی��م، ادام��ه پیگیري ها با 
بخش موس��یقي وزارت ارشاد اس��ت.« او با تکیه بر 
بیمه شدن 80 درصد اعضاي کانون نوازندگان خانه 
موس��یقي گفت: »از این میزان بیمه شدگان اعضاي 
خانه موسیقي تعداد قابل توجهي از آنها را هنرمندان 
موس��یقي نواحي تش��کیل مي دهند که این نشانه 
اهمیتي است که خانه موس��یقي براي این دسته از 

نوازندگان قایل مي شود.« 
حال آن که پس��ر »غلامعلي پورعطای��ي« درباره 
بیماري پ��درش به جراید مي گوید: »ش��رایط پدرم 
بسیار اسفبار اس��ت. حدود 3 ماه می شود که درگیر 
بیماری شده و در رختخواب است. همه مسئولان در 
جریان بیماری او هستند، اما متأسفانه خیلی در حق 
پدرم اجحاف می کنند. پدر من بیش از 50  س��ال از 
عمرش را به صورت تخصصی صرف هنر کرده است، 
اما دریغ از این که تماسی از خانه موسیقی بگیرند یا 
ش��هردار تربت جام و مدیران ارشاد اس��تان احوالی 
بپرسند. مسئولان واقعا کم لطفی می کنند و ما از همه 
آنها گله داریم. متاسفانه هیچ کس برای موسیقی دانان 
مقامی ایران احترام قایل نمی ش��ود. چرا باید امثال 
قلیچ انوری)هنرمند ترکمن صحرا(، ماشاءالله بامری 
و قس��مت خانی در اوج بی خبری از دنیا بروند و اصلا 
هیچ کس نفهمد که این اسطوره ها از دنیا رفته اند. اما 
کافی است از انگشت دست موسیقی دانان کلاسیک 

ایران خون بیاید؛...«
این در حالي اس��ت که اهمیت ای��ن گلایه آن جا 
بیشتر مي ش��ود که فکر کنیم اگر پورعطایي همین 
پسر را هم نداش��ت که از حال پدرش به مطبوعات 
اطلاع رس��اني کند چه مي ش��د؟ آیا خانه موسیقي 
یا موسس��ه پیشکس��وتان همچنان نباید امکاني را 
براي جویا ش��دن از احوالات ای��ن نوازندگان در نظر 
بگیرند؟ به طوري که یک بار دیگر ش��اهد مرگ این 
نوازندگان نامدار در وضعیتي مشابه مرگ قلیچ انوری 
و ماش��اء الله بامری و استاد عبدالله سرور احمدی که 
در نهایت س��کوت و بي خبري و ب��ر اثر بی اعتنایی و 
عدم رس��یدگی، تقریبا 10 س��ال زودتر از زمانی که 
می توانستند بمیرند، از دنیا رفتند و ما را از نوای ساز 
و آوازشان محروم می کنند. درحالی که یک پیگیري 
ساده از وضعیت زندگي آنها و در صورت مطلع شدن 
از بیماري هایشان، یک آزمایش ساده و چکاپ سالانه 

می توانست آنها را از این وضعیت درآورد. 

نگاهي به روزگار سختي كه هنرمندان موسیقي نواحي ایران مي گذرانند
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